

# Известия Российской академии наук

# СЕРИЯ ЛИТЕРАТУРЫ И ЯЗЫКА

Том 79

№ 6

2020

Ноябрь–Декабрь

Основан в 1852 г. академиком И.И. Срезневским  
 Выходит 6 раз в год  
 ISSN 1605-7880

Свидетельство о регистрации средства массовой информации № 0110264 от 08.03.1993  
 Подписной индекс по объединенному каталогу “Пресса России” 70354

*Журнал издается под руководством  
 Отделения историко-филологических наук*

*Главный редактор*  
 член-корр. РАН, д-р филол. наук *В.В. Полонский* (ИМЛИ РАН, г. Москва)

### Редакционная коллегия

акад. РАН *Н.Н. Казанский* (ИЛИ РАН, г. Санкт-Петербург),  
 акад. РАН *А.Б. Куделин* (ИМЛИ РАН, г. Москва), акад. РАН *А.М. Молдован* (ИРЯ РАН, г. Москва),  
 акад. РАН *В.А. Плунгян* (ИЯз РАН, г. Москва), акад. РАН *С.М. Толстая* (ИСл РАН, г. Москва),  
 член-корр. РАН *В.Е. Багно* (ИРЛИ РАН, г. Санкт-Петербург),  
 член-корр. РАН *Ю.Л. Воротников* (ИРЯ РАН, г. Москва),  
 член-корр. РАН *А.В. Дыбо* (ИЯз РАН, г. Москва),  
 д-р филол. наук *А.И. Жеребин* (РГПУ им. А.И. Герцена, г. Санкт-Петербург),  
 д-р филол. наук *Т.Г. Иванова* (г. Москва),  
 д-р филол. наук *Л.П. Крысин* (зам. главного редактора, ИРЯ РАН, г. Москва),  
 д-р филол. наук *Е.В. Халтрин-Халтурина* (ИМЛИ РАН, г. Москва),  
 проф. *Хенрик Баран* (США, Университет Олбани),  
 проф. *Марчелло Гардзанити* (Италия, UNIFI, г. Флоренция),  
 проф. *Александр Строев* (Франция, l'Université Sorbonne Nouvelle Paris 3),  
 проф. *Герд Хентшиль* (Германия, Университет Карла Оссиецкого, г. Ольденбург),  
 проф. *Чжэн Тиу* (Китай, Шанхайский университет иностранных языков),  
 канд. филол. наук *С.И. Гиндин* (РГГУ, г. Москва), канд. филол. наук *А.М. Гуревич* (г. Москва),  
 д-р филол. наук *В.Л. Коровин* (научный редактор, МГУ им. М.В. Ломоносова, г. Москва),  
*А.Ч. Пиперски* (ответственный секретарь, НИУ ВШЭ, г. Москва),  
 Зав. редакцией *О.И. Лукашенко*

Адрес редакции: 117993 Москва, Ленинский пр., 32а  
 тел.: 8-495-952-44-90, 8-925-095-84-64  
 электронная почта: [info@izv-oifn.ru](mailto:info@izv-oifn.ru), [lukashenko97@gmail.com](mailto:lukashenko97@gmail.com)  
 Сайт журнала: <http://www.izv-oifn.ru>

---

© Российская академия наук, 2020

© ФГБУН ИМЛИ РАН, 2020

© Редколлегия журнала “Известия РАН.

Серия литературы и языка” (составитель), 2020

# Izvestiâ Rossijskoj akademii nauk

# SERIÂ LITERATURY I ÂZYKA

**Bulletin of the Russian Academy of Sciences:  
Studies in Literature and Language**

Volume 79      No. 6      2020      November–December

Established in 1852 by Academician Izmail I. Sreznevsky  
 Publication frequency 6 issues per year  
 ISSN 1605-7880

Mass media registration certificate No. 0110264, March 08, 1993  
 Subscription code in the Catalogue of the Russian periodicals issued by “Russian Post” is 70354

*The Journal is produced under the aegis of  
 The Division of Historical and Philological Studies of the Russian Academy of Sciences*

#### **Editor-In-Chief**

*Vadim V. Polonsky*, Correspondent Member of the RAS, Doct. Sci. (Philol.),  
 The A.M. Gorky Institute of World Literature of the RAS, Moscow

#### **Editorial board**

*Nikolai N. Kazansky*, Academician of the RAS, The Institute of Linguistic Studies of the RAS, St. Petersburg,  
*Alexander B. Kudelin*, Academician of the RAS, The A.M. Gorky Institute of World Literature of the RAS, Moscow,  
*Alexander M. Moldovan*, Academician of the RAS, The V.V. Vinogradov Russian Language Institute of the RAS, Moscow,  
*Vladimir A. Plungian*, Academician of the RAS, The Institute of Linguistics of the RAS, Moscow,  
*Svetlana M. Tolstaya*, Academician of the RAS, The Institute for Slavic Studies of the RAS, Moscow,  
*Vsevolod Ye. Bagno*, Correspondent Member of the RAS, The Institute of Russian Literature of the RAS, St. Petersburg,  
*Yury L. Vorotnikov*, Correspondent Member of the RAS, The V.V. Vinogradov Russian Language Institute of the RAS, Moscow,  
*Anna V. Dybo*, Correspondent Member of the RAS, The Institute of Linguistics of the RAS, Moscow,  
*Aleksei I. Zherebin*, Doct. Sci. (Philol.), The A.I. Herzen Russian State Pedagogical University, St. Petersburg,  
*Tatiyana G. Ivanova*, Doct. Sci. (Philol.), Moscow, *Leonid P. Krysin*, Doct. Sci. (Philol.) (Deputy Editor-In-Chief),  
 The V.V. Vinogradov Russian Language Institute of the RAS, Moscow,  
*Elena V. Haltrin-Khalturina*, Doct. Sci. (Philol.), The A.M. Gorky Institute of World Literature of the RAS, Moscow,  
 Professor *Henryk Baran* (the USA, State University of New York at Albany),  
 Professor *Marcello Garzaniti* (Italy, The University of Florence),  
 Professor *Alexander Stroev* (France, l’Université Sorbonne Nouvelle Paris 3),  
 Professor *Herd Hentschel* (Germany, Carl von Ossietzky Universität Oldenburg),  
 Professor *Cheng Tiu* (China, Shanghai International Studies University),  
*Sergei I. Gindin*, Cand. Sci. (Philol.), Russian State University for the Humanities, Moscow,  
*Alexander M. Gurevitch*, Cand. Sci. (Philol.), Moscow,  
*Vladimir L. Korovin*, Doct. Sci. (Philol.) (Scholarly Editor), The M.V. Lomonosov Moscow State University, Moscow,  
*Alexander Ch. Piperski* (Assistant Editor), Higher School of Economics, Moscow  
*Olga I. Lukashenko* (Managing Editor)

#### *Address for Correspondence:*

*Bulletin of the Russian Academy of Sciences: Studies in Language and Literature*,  
 32a Leninsky Prospect, Moscow, 117993 Russia  
 Tel.: +7(495)952-44-90, +7(925)095-84-64  
 E-mail: info@izv-oifn.ru, lukashenko97@gmail.com  
 Web Site: <http://www.izv-oifn.ru>

# СОДЕРЖАНИЕ

---

**Известия Российской академии наук. Серия литературы и языка.  
Том 79, номер 6, 2020**

---

Метрика “Причитаний Северного края” <i>С. М. Толстая</i> . . . . .	5
Творческий потенциал носителя языка и словесная игра <i>Б. Ю. Норман</i> . . . . .	20
О словаре “Окказиональные глаголы русского языка” <i>И. С. Улуханов</i> . . . . .	33
“Судя по” в контексте модаляции и препозиционализации: к исчислению индексов транспозиции <i>В. В. Шигуров</i> . . . . .	42
Вопреки “мифической независимости филологии от философии”: к истории формирования методологии А. Ф. Лосева <i>Е. А. Тахо-Годи</i> . . . . .	56
А. Ф. Лосев. Двадцать пять лет работы в области классической филологии (1915–1940) <i>Е. А. Тахо-Годи (публикация, научная подготовка текста, комментарии)</i> . . . . .	64
Обоснование фрагментарности: Лев Шестов, “Апофеоз беспочвенности” (1905) <i>Н. Н. Смирнова</i> . . . . .	73
Статьи о Н.В. Гоголе в отечественной научной периодике 2010–2014 гг.: обзор основных тем и проблематики <i>О. В. Гаврильченко</i> . . . . .	83

---

## Из истории филологической науки

Об эпиграфе к статье Л. В. Щербы “О трояком аспекте языковых явлений и об эксперименте  
в языкознании” (к 90-летию со дня публикации этой статьи в “Известиях АН СССР”)

<i>М. Ю. Федосюк</i> . . . . .	105
--------------------------------	-----

---

## Рецензии

Алексеев М. П. Русская тема в европейской литературе: Сб. статей и материалов.  
СПб.: Нестор–История, 2019. 528 с.

<i>К. Р. Андрейчук</i> . . . . .	110
Авторский указатель тома 79, 2020 год . . . . .	115

---

# CONTENTS

---

**Bulletin of the Russian Academy of Sciences: Studies in Literature and Language.**  
**Volume 79, No. 6, 2020**

---

On Metrics of the “Lamentations of Northern Russia” <i>S. M. Tolstaya</i> . . . . .	5
Native Speaker’s Creativity and Word Play <i>B. Yu. Norman</i> . . . . .	20
On the Dictionary “Occasional Verbs of the Russian Language” <i>I. S. Ulukhanov</i> . . . . .	33
“Judge By” in the Context of Modalation and Prospositionalization: on Indices of Transposition <i>V. V. Shigurov</i> . . . . .	42
Contrary to the “Mythical Independence of Philology from Philosophy”: on the History of the Formation of Aleksey F. Losev’s Methodology <i>E. A. Takho-Godi</i> . . . . .	56
Aleksey F. Losev. Twenty-Five Years of Work in the Field of Classical Philology (1915–1940) <i>E. A. Takho-Godi (Ed., Scientific Preparation of the Text, Commentary)</i> . . . . .	64
Justification of the Fragmentation: Lev Shestov’s “All Things are Possible (The Apotheosis of Groundlessness)” (1905) <i>N. N. Smirnova</i> . . . . .	73
Publications about Nikolai Gogol in Russian Scholarly Periodicals of 2010–2014: a Survey of Major Topics and Issues <i>O. V. Gavrilchenko</i> . . . . .	83

## From the History of Philology

On the Epigraph to Lev Shcherba’s Article “On the Threefold Aspect of the Language Phenomena and on Experimentation in Linguistics” (Marking the 90 <sup>th</sup> Anniversary of the Article’s Publication in the “Bulletin of the Academy of Sciences of the USSR”) <i>M. Yu. Fedosyuk</i> . . . . .	105
--	-----

## Reviews

Alekseev, M.P. A Russian Theme in European Literature: Collected Articles and Materials. St. Petersburg, Nestor–Istoria Publ., 2019. 528 p. <i>K. R. Andreichuk</i> . . . . .	110
Index of Authors (Volume 79, 2020) . . . . .	115

---